
اقتصادی6

گروه اقتصادی - طی سال های 
گذشــته، تولیــد گوشــی  داخلی به 
شــکل های مختلف مطرح بود و این 
موضوع هر چند وقــت یکبار دوباره 
مطرح شده و مورد توجه قرار می گیرد؛ 
از جمله نیمه  دوم سال ۱۳۹۸ موضوع 
تولید گوشــی های جدید ایرانی، باز 
هم به یکــی از مباحث حوزه فناوری 
اطلاعــات تبدیل شــد، آن هم تولید 
یک گوشــی که ایرادهــای مدل های 
قبلی را برطرف کرده باشــد و بتواند 
با نســخه های خارجی رقابت کند؛ به 
همیــن دلیل، طرح حمایت از تولید و 
توسعه زیست بوم موبایل تولید داخل 

کلید خورد.
البتــه برخــی معتقدنــد تولید 
گوشــی همراه در شــرایط فعلی در 
توان تولیدکنندگان داخلی نیســت و 
ایران فعلا توانایی و دانش فنی را برای 
فروش گوشی ندارد و بهتر است ابتدا 
لوازم جانبی تلفن همراه را تولید  کرده و 
در مراحل بعدی به تولید گوشی برسد.
امــا تولید ۴۰۰ هزار گوشــی از 
جمله اقداماتی بود که طی ســال های 
گذشــته درباره آن صحبت شده بود، 
به گونه ای که وزیر ســابق ارتباطات و 
فناوری اطلاعات از آن به عنوان هدف 
گذاری برای سال ۱۳۹۹ نام برده است. 
 GLX طبق گفته وی، شــرکتی با نام
پیش از این هم در زمینه گوشــی فعال 
بود؛ شــرکت مادیران هم برای ایجاد 
خــط تولید و نمونه های اولیه گزارش 
داده اســت و گروهی هم در مجموعه 
صاایران شروع به تولید گوشی کردند، 
بنابراین اینها سه مجموعه ای هستند که 

فعالانه در این زمینه کار می کنند.
اما سوالی که ممکن است مطرح 
شــود، تولید گوشی داخلی لازم است 
و اصلا مشــترکان ایرانی از آن استفاده 
می کنند؟ برخی معتقد هســتند از این 

گوشی ها با توجه به کیفیتشان استقبال 
شده البته شاید همه نپسندند و قرار هم 
نیست برای مردم تصمیم گیری شود 
اما تولید داخل به عنوان یک گزینه در 

فضای رقابتی فعالیت خواهد کرد.
زیســت بوم تولیــد تلفن همراه 
هوشــمند در داخل کشور در معاونت 
فناوری و نــوآوری وزارت ارتباطات 
بــا هــدف طراحی نقشــه راه تبدیل 
کشــور به قطب تولید تلفن هوشمند 
در منطقــه اجرایی شــده و با در نظر 
گرفتن شــاخص هایی منطبق  بر بازار 
و تخصیــص امکانات و فرصت ها به 
تولید داخل شکل اجرایی به خود پیدا 

کرد.
براساس برآوردهای انجام شده 
در دولت گذشــته )سال ۱۳۹۸(، گفته 
شــده بود قرار است در مدت دو سال 
به تولید دو میلیون گوشی تلفن همراه 
برسیم؛ به عبارتی اگر مبلغ حدودی این 
گوشی ها، دو و نیم میلیون تومان درنظر 
گرفته شود، حدود ۵ هزار میلیارد تومان 
حجم این بازار است که تولیدکنندگان 
گوشــی تلفن همراه می توانند سهمی 
در آن داشــته باشــند. در همان زمان 
چهار شرکت برای تولید گوشی های 
هوشمند ایرانی اعلام آمادگی کردند و 
قرار بود نخستین محصولات خود را 
در دهه فجر سال ۱۳۹۸ رونمایی کنند.

همچنین هنگام انعقاد تفاهم نامه 
برای توسعه زیست بوم موبایل داخلی، 
گفته شــد که با تولید گوشی باکیفیت 
ایرانی با قیمت مناسب، به قدرت خرید 
مردم، تحول دیجیتال و اشتغال کمک 
خواهد شــد، در این راستا دولت هم 
برای تحریــک تقاضای بازار و کمک 
به چرخه خریــد مردم، صندوقی را با 
۲۰۰ میلیارد تومان سرمایه توسط پست 
بانــک و بانک مرکزی ایجاد می کند و 
مقرر شــده است این سرمایه در قالب 

وام در اختیار اپراتورها قرار گیرد.
بــر ایــن اســاس اعلام شــد 
گوشی هایی که قرار است از این طریق 
به فروش برســند، مشخصاتی در لایه 

کیفیت تولید و خدمات پس از فروش 
خواهند داشت؛ منابع مالی این پروژه را 
پست بانک تامین می کند و مسئولیت 
ثبت نام و توان خریــد متقاضیان این 

گوشی ها را اپراتورها برعهده می گیرند، 
ضمن این که شــرایط متقاضیان برای 
بازگشت پول باید توسط پست بانک 
ارزیابی شود. بعد از ارائه وام، اپراتورها 

باید به شــکل یک جا گوشی هایی که 
متقاضیــان برای دریافــت آن ثبت نام 
کرده انــد را از تولیدکننده بخرند و به 

فروش برسانند.
بر این اساس، اوایل سال ۱۴۰۰، 
خبر تولید ۱۴ میلیون دســتگاه گوشی 
همــراه هوشــمند و تبلت تــا پایان 
دوره ۵ ســاله اجرای طرح حمایت از 
توسعه زیست بوم همراه، توسعه بازار 
و فناوری تولید گوشی های هوشمند 
داخلی، منتشر شــد. در همین رابطه 
معاون سابق فناوری و نوآوری وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات بیان کرده 
بود علاوه بر حمایت های مالی مستقیم، 
پیش بینی شده که بر اساس توافق های 
صورت گرفته با بانک ها و موسسات 
مالی پرداخت تسهیلات به واحدهای 
تولیدی از منابع داخلی بانک ها انجام 
شــده و وزارت متبوع در چارچوب 
دســتورالعمل های قانونی نسبت به 
پرداخت یارانه سود تسهیلات مذکور 
اقدام کند و این موجب تخصیص منابع 
مالــی قابل توجهی بــه منظور تامین 
و اســتقرار تجهیــزات خطوط تولید 

می شود.
همچنین عیسی زارع پور-وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات- ســال 
گذشــته و در زمان آغاز به کار دولت 
ســیزدهم اعلام کرد از موبایل ایرانی 
اســتفاده می کند کــه از ظرفیت های 
مناسبی برخوردار است و گوشی های 
همراه داخلــی توان رقابت با همتایان 

خارجی خود را دارند.
به گفته وی، سالانه حدود ۱۰ تا ۱۵ 
میلیون گوشی همراه وارد ایران می شود 
که ایــن واردات حدود ۳ تا ۵ میلیارد 
دلار ارزبری دارد. ظرفیت های خوبی 
برای تولید موبایل در کشــور وجود 
دارد اما باید بازار آن در کشــور شکل 
گیــرد و مردم به این موبایل ها اطمینان 

کنند، البته ممکن است نواقصی وجود 
داشــته باشد اما باید به این نکته توجه 
کرد که موبایل ایرانی تولید داخل بوده، 
در ساخت آن از ظرفیت جوانان استفاده 
می شود، موجب اشتغال زایی خواهد 
شــد، در مردم و جامعــه خودباوری 
ایجاد می کند و نســبت به گوشی های 

خارجی ارزان تر است.
طبق گفته زارع پور، گوشی های 
همراه داخلــی توان رقابت با همتایان 
خارجی خود را دارند حتی ســرمایه 
گذاران ایرانی که اکنون در عرصه تولید 
در سایر کشورها فعال هستند، آمادگی 
دارند که ظرفیــت خود را برای تولید 

گوشی همراه در ایران به کار گیرند.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
تأکید کرد تولید انواع گوشی های همراه 
با کیفیت، شدنی است اما باید باور ملی 
شکل گیرد و مردم نیز صبر کنند؛ گاهی 
ممکن اســت برخی گوشی ها یکی از 
توانایی های گوشــی های خارجی را 
نداشته باشد، طبیعی است ابتدای کار 
تولید اســت باید مردم همراهی کنند، 
تا روزی که بتوان صادرکننده گوشــی 

همراه بود.
در همین رابطه اســفندماه سال 
گذشــته نمایندگان مجلس شورای 
اســلامی منابعی را جهت حمایت از 
تولید گوشــی های هوشمند داخلی 
و صنعت میکروالکترونیک در ســال 
۱۴۰۱ اختصــاص دادند که طبق بند 
الحاقی ۴ در تبصره ۷؛  حقوق ورودی 
واردات گوشــی های همراه ســاخته 
شــده خارجی بــالای ۶۰۰ دلار برابر 
۱۲ درصد تعیین می شــود؛ کل منابع 
حاصل بــه وزارت صنعت، معدن و 
تجارت )صندوق حمایت از تحقیقات 
و توسعه صنایع پیشــرفته( به منظور 
حمایت از تولید گوشی های هوشمند 
داخلی و صنعــت میکروالکترونیک 

اختصاص می یابد. لازم به ذکر اســت 
به تازگی آیین نامه اجرایی بند ذکر شده 

به تصویب رسیده است.  
اشتغال زایی با ایجاد خطوط 

مونتاژ تلفن همراه
امــا آیــا در ایران امــکان تولید 
گوشــی هایی کــه از اینترنت نســل 
پنجم پشــتیبانی می کننــد هم وجود 
دارد یــا خیر؟ در ایــن زمینه به گفته 
کارشناسان، تکنولوژی ۴G یا ۵G از 
جهت مونتاژ خیلی باهم تفاوت ندارند 
و قابلیت تولید در ایران دارند. اگر بتوان 
گوشی هایی را که از اینترنت نسل سه و 
چهار پشتیبانی می کنند اسمبل و تولید 
کرد، گوشــی های ۵G را هم می توان 
تولید کرد و البته این تولید در حقیقت 
واردات قطعات مورد نیاز به شکور و 

مونتاژ کردن این قطعات است.
طبق گفته یک فعال بازار موبایل، 
به صــورت کلی توانایــی فنی تولید 
گوشی وجود دارد اما رسیدن به هدف 
تولید گوشی، برمی گردد به قوانینی که 
گذاشته می شود؛ باید تمهیداتی مانند 
معافیت مالیاتی، بیمــه ای و حقوق و 
عــوارض گمرکی و تامیــن ارز نیما 
برای تولیدکننده در نظر گرفته  شــود 
و بــا حمایت هــای این چنینی، تولید 
داخلی محقق شــود. بر این اســاس 
تنها باید در بخش تحقیق و گســترش 
نسبت به کاربردی تر کردن نرم افزارها 
و اپلیکیشن ها اقدام کرد، برای مثال سه 
کشور هند، ویتنام و اندونزی و چندین 
کشــور آمریکای جنوبی مثل برزیل 
با ایجاد خطوط مونتــاژ تلفن همراه، 
اشــتغال زایی فراوانی ایجاد کرده اند و 
در کنار تجربه این ســال ها و با توجه 
به هزینه پایین نیروی انســانی، اکنون 
بــه یکی از بزرگترین قطب های تولید 
تلفن همراه با برندهای پرمصرف بدل 

شده اند.

مسیر پر پیچ و خم تولید گوشی 
داخلی از گذشته تا امروز

تولید گوشی تلفن همراه از زمان ورود نخستین تلفن همراه به ایران تا امروز همواره یکی از دغدغه های مسوولان
 در این بخش بوده است. پیش از این تنها یک شرکت به  عنوان تولیدکننده محدود گوشی داخلی شناخته می شد؛ 

تولیدکننده ای که البته به زعم برخی از کارشناسان این حوزه، بیش تر مونتاژ کننده قطعات وارداتی گوشی بوده تا این که 
بخواهند صفر تا صد گوشی را در داخل تولید کنند.

 
گروه اقتصــادی - با رونمایی 
از درگاه یکپارچــه اعــلام نرخ ارز 
صرافی هــا امکان دسترســی مردم 
به قیمت ارز از امروز )دوشــنبه، ۱۱ 

مهرماه( فراهم شد.
درگاه یکپارچــه اعلام نرخ ارز 
صرافی ها امروز با حضور »علی صالح 
آبادی« رییس کل بانک مرکزی، »امیر 
هامونی« مدیرعامل بازار متشــکل 
ارزی و صرافــان در بانــک مرکزی 

رونمایی شد.
راه اندازی بازار توافقی در 

بین صرافی ها
»علی صالح آبادی« در این مراسم 

گفت: در راستای شفاف سازی بازار 
ارز در ســه، چهار ماه اخیر چند اقدام 
مهم انجام شــده اســت. یکی از این 
اقدامــات این بود که بــازار توافقی 
در بیــن صرافی ها راه اندازی شــد و 
گســترش یافت و ایــن اقدام مهم به 
شفاف ســازی معامــلات ارز کمک 

کرد. 
وی افــزود: در قدم بعدی مقرر 
شد عرضه و تقاضا در بازار ارز اعلام 

شــود و معاملات در سایت متشکل 
ارزی ارائه شــود تا مردم و فعالان ارز 

از آن مطلع شوند. 
رییس کل بانک مرکزی توضیح 
داد: اگرچه در این ســال ها صرافان 
نرخ خرید و فروش ارز را در تابلوی 
صرافی نصب می کننــد، اما تصمیم 
گرفتیم برای شفاف ســازی و اینکه 
افراد صرافی هــای مختلف را با هم 
مقایســه کنند درگاه یکپارچه اعلام 

نرخ ارز صرافی ایجاد شــود تا ۵۴۵ 
صراف نرخ های خود را در آن اعلام 
کننــد.  وی تاکید کرد: اعلام نرخ ارز 
در ســامانه موجب ایجاد شفافیت و 
عمق بخشــی بازار ارز خواهد شد و 
در آینده امکان ثبت ســفارش خرید 
از صرافی با نــرخ توافقی نیز فراهم 

می شود. 
خصــوص  در  صالح آبــادی 
فروش ارز در ســامانه نیما نیز گفت: 

در ۶ ماه نخســت امسال ۲۴ میلیارد و 
۴۳۰ میلیون دلار در ســامانه نیما ارز 
معامله شده اســت که این میزان در 
ســال گذشته برابر ۱۲ میلیارد و ۳۶۰ 
میلیــون دلار بوده اســت و این رقم 
حاکی از رشد ۸۰ درصدی معاملات 

در نیمه نخست امسال است. 
وی با اشاره به حذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانی بیان کرد: حجم بالای تقاضای 
ارز در بــازار به ارز ترجیحی و تامین 

کالای اساسی مربوط می شد و پس از 
حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی نیاز کاذب به 
ارز به شدت کاهش یافت و در سامانه 
نیمــا و پس از آن همــواره عرضه بر 

تقاضا پیشی داشت. 
رییس کل بانک مرکزی افزود: 
در نیمه نخســت امسال ۶۰۰ میلیون 
دلار معامله در قالب اسکناس در بازار 
متشــکل ارزی  عرضه انجام شد که 
این معاملات برای نیازهای خدماتی 

بوده است.
صرافی های مجاز نرخ ها را 
در وب سایت مرکزی اعلام کنند

مدیرعامل بازار متشــکل ارزی 
نیز در مراســم رونمایی این سامانه 
گفــت: پیش از این افراد برای آگاهی 
از نــرخ ارز باید به صرافی های مجاز 
مراجعه می کردند که از هفته گذشته 
با ابلاغ بخشــنامه بانک مرکزی مقرر 
شــد صرافی های مجاز نرخ ها را در 

وب سایت مرکزی اعلام کنند. 
هامونی افزود: با اعلام نرخ ارز 
در ســامانه www.ice.ir )سامانه 
مدیریت بازار متشکل معاملات ارز 
ایران( شاهد شفافیت نرخ ارز، رقابت 
سالم و کارا صرافی ها، آگاهی صرافان 
از شرایط بازار، تسهیل خرید ارز برای 
مشــتریان، امکان اســتفاده از داده ها 
برای تحلیلگران فراهم خواهد شد. 

وی اظهار داشــت: در گذشته 
صنف صرافــی معامله گر بود؛ اما از 
این پــس با رونمایی درگاه یکپارچه 
اعــلام نرخ ارز صرافی ها، این صنف 

کارگزار محور خواهد شد

رشد دو برابر عرضه ارز در سامانه نیما؛

دسترسی مردم به نرخ ارز صرافی ها با رونمایی از درگاه یکپارچه فراهم شد

وزیــر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات تأکید کرد تولید انواع گوشــی های همراه با کیفیت، 
شــدنی اســت اما باید باور ملی شــکل گیرد و مردم نیز صبر کنند؛ گاهی ممکن است برخی 
گوشــی ها یکی از توانایی های گوشی های خارجی را نداشــته باشد، طبیعی است ابتدای 
کار تولید اســت باید مردم همراهی کنند، تا روزی که بتوان صادرکننده گوشی همراه بود.

-بررســی  اقتصادی  گــروه 
جوازهای تاسیس صادره برای بنگاه 
های صنعتی در ۵ ماه نخســت امسال 
نشــان می دهد که در این بخش افت 

۳۸.۶ درصدی داشــته ایم که بیانگر 
کاهش تمایل ســرمایه گذاران برای 

سمایه گذاری در بخش تولید است
یکی از شــاخص های بررسی 

فعالیت ســرمایه گذاران و تمایل این 
گروه بر حضور در حوزه های صنعتی 
و تولیدی، میــزان جوازهای صنعتی 

صادره است.
بر همین اســاس، بررسی آمار 
وزارت صمت از وضعیت ســاخت 
و تأســیس بنگاه های صنعتی نشــان 
می دهد که در ۵ ماه نخســت امسال، 
برای ۹ هزار و ۱۷۹ بنگاه جواز تأسیس 
صادر شده که کاهش ۳۸.۶ درصدی 
نسبت به ۵ ماهه پارسال داشته است.

همچنین بررسی بخش مربوط 

به ســرمایه گذاری در ایــن بنگاه ها 
بیانگــر آن اســت که ســرمایه پیش 
بینی شــده در ۵ ماه ابتدایی امســال 
برای جوازهای تأســیس معادل بیش 
از ۵۲۰ هزار میلیــارد تومان بوده که 
نســبت به مدت مشــابه ســال قبل 
 حــدود ۵.۳ درصد افزایش داشــته 

است.
بر اساس برآوردهای انجام شده، 
با اجرای ایــن پروژه ها، ۲۴۴ هزار و 
۷۲۹ شغل ایجاد خواهد شد که نسبت 
به مدت مشــابه پارسال کاهش ۳۳.۹ 

درصدی را نشان می دهد.
بــه این ترتیب آمــار مربوط به 
جوازهای تأســیس صــادره بیانگر 
کاهش تمایل ســرمایه گــذاران به 
سرمایه گذاری در بخش تولید است.
چند واحد جدید فعال شدند؟
همچنین در ۵ ماهه ابتدایی امسال 
بــرای ۲ هزار و ۵۴۴ بنگاه پروانه بهره 
برداری ایجادی و توســعه ای صادر 
شده که کاهش ۱۲.۱ درصدی نسبت 

به مدت مشاله پارسال داشته است.
میــزان ســرمایه پروانه هــای 

بهره برداری صادر شــده نیز بیش از 
۷۰ هزار میلیارد تومان بوده که نسبت 
به مدت مشابه ســال قبل ۴۷ درصد 

کاهش داشته است.
در این بخش نیز پیش بینی شده 
که ۴۸ هزار و ۸۹۵ شــغل ایجاد شود 
که نسبت به مدت مشابه پارسال، افت 

۳۵.۵ درصدی یافته است.
به این ترتیب، تعداد واحدهای 
جدیــدی که در ۵ ماه امســال پروانه 
بهره برداری گرفته اند نسبت به مدت 

مشابه سال قبل کمتر شده است.  

گروه اقتصادی - رئیس کمیسیون عمران مجلس گفت: برنامه های دریایی کشور و تقویت اقتصاد دریا محور در برنامه 
هفتم پر رنگ تر خواهد شد.

رضایی کوچی گفت: در آستانه برنامه هفتم هستیم که حتما در تدوین این برنامه نقش دریا در اقتصاد کشور باید پر رنگ 
دیده شــود. به گفته رئیس کمیســیون عمران مجلس، مقرر است تا در تدوین برنامه هفتم دغدغه های سازمان بنادر در تقویت 

نیروی متخصص لحاظ شود و کمیسیون عمران مجلس در این خصوص نهایت همکاری را خواهد داشت. او می گوید: کشور 
بیش از ۵هزار و ۶۰۰ کیلومتر نوار ســاحلی دارد و تقریبا اقتصاد دریا فرصت مناســبی برای توسعه اقتصاد کشور است.رضایی 
کوچی گفت: جمعیت زیادی در کشور های دنیا در کنار دریا ساکن هستند و علی رغم توسعه سواحل دریایی کشور در ایران 

این اتفاق نیفتاده است.

چند واحد جدید فعال شدند؟

آخرین وضعیت سرمایه گذاری در بخش تولید گروه اقتصادی - سرپرست معاونت برنامه ریزی و سرمایه گذاری سازمان 
صنعت، معدن و تجارت اســتان تهران گفت: ۵۴ درصد از درخواســت های 
تولیدکنندگان به کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید مربوط به امور بانکی بوده 
که ۵۱ درصد آن اجرایی شده است، ۲۹ درصد در دست اجرا، ۱۳ درصد قابلیت 
اجرا ندارد و ۵.۳ درصد آن را متقاضی پیگیری نکرده اســت. رضا سعیدی، با 
بیان اینکه در نیمه اول امسال ۲۸۲ مورد مصوبه در کارگروه تسهیل و رفع موانع 
تولید تصویب شده، گفت: در ۱۰۵ جلسه این کارگروه در مدت یاد شده ۳۷۴ 
شرکت یا واحد تولیدی حضور داشتند که ۴۳۸ درخواست را به دبیرخانه ستاد 
تسهیل ارائه کردند. از این تعداد درخواست، ۱۵۵ مورد مربوط به امور بانکی، ۲۹ 
مورد زیرساخت، ۱۲ مورد انرژی، یک مورد تامین مواد اولیه، ۳۴ مورد مالیات 
و ۲۴ مورد تامین اجتماعی بوده است. به عبارت دیگر به گفته وی ۵۴ درصد از 
درخواست ها مربوط به امور بانکی بوده که ۵۱ درصد آن اجرایی شده است، ۲۹ 
درصد در دست اجرا، ۱۳ درصد قابلیت اجرا ندارد و ۵.۳ درصد آن را متقاضی 
پیگیری نکرده است. سرپرست معاونت برنامه ریزی و سرمایه گذاری سازمان 
صمــت همچنین گفت که درزمان تصویب هر مصوبه، زمان خاصی برای آن 
تعریف می شــود که باید در همان وقت اجرا شود. درصورت اجرایی نشدن، 
پرونده متقاضی به خبرگان این موضوع که متشکل از سه نفر از حوزه بانکی، دو 
نفر بخش خصوصی و یک نفر از وزارت کشور هستند، ارجاع می شود.   بعد از 
زمان تعیین شده کمیته نظارت و پیگیری که متولی آن حوزه اقتصادی استانداری 

است، با حضور متقاضی و دبیرخانه پرونده را بررسی می کنند.

مشکلات بانکی در صدر مشکلات تولیدکنندگان

گروه اقتصادی - وزیر نیرو گفت: 
مدیریــت مصرف انــرژی و افزایش 
راندمان تولید مورد تاکید وزارت نیرو 
است به همین دلیل دنبال استفاده از ابزار 
روزآمد و جدیدترین فناوری ها هستیم.
وزیر نیرو در حاشیه بازدید و افتتاح 
نمایشگاه محصولات نوآورانه و فناورانه 
گفت: امیدواریم این نمایشگاه مقدمه ای 
باشد برای معرفی آخرین فناوری های 
صنعت برق به ویژه در حوزه هوشمند 
ســازی برق، سیاســت حاکم بر برق 
کشــور برای رفع نا ترازی در دو بخش 
تقسیم بندی می شود، بخش اول اجرای 
طرح های توســعه صنعت برق و ارتقا 
نیروگاه هــای موجود بــرای حداکثر 
اســتفاده از ظرفیت تولید و همچنین 
طرح هــای توســعه در نیروگاه های 
حرارتی و نیروگاه های تجدید پذیر که 
از سیاست های مهم و راهبردی وزارت 
نیرو محســوب می شــود. وی افزود: 
سیاستی که همواره مورد توجه باید قرار 
گیرد مدیریت مصــرف برای افزایش 
راندمان و افزایش بهره وری صنعت برق 
است که در این رابطه ما باید از ابزارهای 
روز آمد و آخرین فناوری های موجود 

در دنیا و کشور استفاده کنیم. وزیر نیرو 
با اشاره به سفر اخیرش به ترکیه گفت: 
در ســفر ترکیه دو مساله در دستور کار 
قرار داشت یکی مذاکره با وزارت انرژی 
ترکیه برای مبادلات برق که اخیراً در مرز 
ترکیه سیســتم بک تو بک نصب شده 
است و از طریق این سیستم امکان مبادله 
برق را فراهم شــده است. این مبادله از 
روزهای گذشــته شروع شده و تا ۶۰۰ 
مگاوات مبادله برق انجام شــده یعنی 
مبادله برق ظرفیت ۶۰۰ مگاواتی دارد. 
وی افزود در این ســفر با وزیر انرژی 
ترکیه مذاکرات و گفت و گو هایی انجام 
شده و به توافق رسیده ایم که مبادلات 
برق را بین ایران و ترکیه از سر بگیریم. 
زیرا متأسفانه ســالیان زیادی است که 
این مبادله قطع شده بود و از این طریق 
بتوانیــم زمان هایی که برق مازاد داریم، 
بــرق را صادر کینم. ایــن عضو کابینه 
دولت ســیزدهم اضافه کرد: از طریق 
ترکیه و به کشورهای همسایه صادرات 
برق خواهیم داشت و در زمان هایی که 
نیاز به مصرف بیشــتری داشته باشیم 
امکان دریافت برق از آن مســیر برقرار 
خواهد بود. این موارد از جمله توافقاتی 

بوده که با وزارت انرژی ترکیه داشته ایم. 
محرابیان با اشاره به اینکه نا ترازی برق 
دلیل بر عدم صادرات نمی شود در این 
زمینه توضیح داد: در ۲۰ درصد اوقات 
نیــاز به واردات مضاعف داریم. که این 
نیــاز در تابســتان و فصل گرما که اوج 
مصرف است تا بتوانیم اوج مصرف را 
مدیریت کنیم در غیر این ایام به دلیل برق 
مازادی که وجود دارد می توانیم برق را 
صادر کنیم. وزیر نیرو خاطرنشان کرد؛ 
در تمامی ســال به یک میزان مصرف 
نداریــم. در چنین شــرایطی تنها راه 
موجود یا خاموش کردن نیروگاه است 
کــه صرف اقتصادی ندارد و یا باید کار 
کند و برق را به سایر کشورها بفروشیم. 
بنابــر این این سیاســت را به صورت 
جدی دنبال می کنیم و با کشــورهای 
همســایه مانند روسیه، قطر، ترکیه و از 
طریق کشور ترکیه با اتحادیه اروپا این 
عملیات در حال انجام است و شبکه ها 
در حال اتصال است که خوشبختانه با 
روش بک تو بک این اتصال انجام شده 
است. که در روزهای اخیر آزمایش هایی 
را انجام داده ایم. البته برای ارســال برق 
به ترکیه روش های دیگری وجود دارد 

که در دســتور کار قرار دارد. محرابیان 
افزود: در کنار این موارد طی سفر رئیس 
جمهور ترکیه با هیأت همراه به ایران در 
اجلاسی که در تهران برگزار شده است 
مذاکراتی بیــن هیأت ها در خصوص 
اقدامات ترکیه در حــوزه ارس انجام 
شــد و ما نگرانی های خود را به طرف 
ترکیه ای در رابطه با اقداماتی که صورت 
می گیرد مانند، ســد ســازی و دیگر 
اقدامات اعلام کردیم در بین روئســای 
جمهور توافقی مبنــی بر مذاکرات در 
این زمینــه صورت گرفت که از طرف 
جمهوری اسلام بنده و از طرف کشور 
ترکیه وزیر کشــاورزی و جنگلبانی و 
امور آب انتخاب شد.در این سفر بخش 
مهمی مذاکره با وزیر مربوطه بود که هر 
دو هیــأت به صورت کاملًا تفضیلی و 
مشروح مســائل، نگرانی ها، اقدامات 
و سیاســت های خود را با یکدیگر به 
اشــتراک گذاشــتند. البته طرف ترک 
اظهاراتی در رابطه با اقدامات داشت و 
ما هم نگرانی هایی داشتیم و در این چهار 
چوب ما توافق کردیم که به یک کمیته 
دائمی برسی طرح های آبی و امور آبی 
بین دو کشور تشکیل شود که از طرف ما 

معاون وزیر نیرو و از طرف ترکیه معاون 
وزیر مســئولیت ایــن کار را بر عهده 
گرفتند. برای مــاه آینده اولین اجلاس 
پیش بینی شد که در تهران برگزار شود 
تا کمیته های مربوطه طرح های دو کشور 
را برســی کنند که پنج وظیفه برای این 
کمیته سیاســت گذاری شده است. که 
پس از جلســه در تهران با بررسی این 
نگرانی ها به یک نقطه مشــترک دست 
پیدا می کنیم. که می توانیم هم برای تأمین 
آب و هــم برای طرح هایی که در پایین 
دست داریم شاهد رفع نگرانی ها باشیم.

وزیر نیــرو در رابطه بــا اهداف 
برگزاری این نمایشگاه گفت: با توجه 
به تجربه ای که در سال گذشته داشتیم 
و توانســتیم از ظرفیت های مدیریت 
مصرف اســتفاده کنیم، تصمیم گرفتیم 
آخریــن فناوری های موجــود را در 
یک نمایشــگاه گرد هــم آوریم و این 
فناوری ها را به مدیران و کارشناســان 
صنعت برق کشــور معرفــی کنیم و 

همینطور سیاســت های وزارت نیرو 
را به فناوران و کارشناســان که در این 
حــوزه فعال هســتند را معرفی کنیم. 
نمایشــگاه فعلی کوچک اســت، اما 
بســیار پرمحتواست. به گفته محرابیان 
نزدیــک به ۶۵ فنــاوری روز جهان و 
کشــور در این نمایشگاه جمع شده اند 
و تمامی مدیران، فعالان و کارشناســان 
صنعت برق را به این نمایشگاه دعوت 
کردیــم. البته محرابیان متذکر شــد که 
نمایشــگاه عمومی نبوده و اختصاصی 
اســت، اما با استفاده از فناوری های این 
نمایشــگاه ها هدف مدیریت مصرف 
هوشــمند را دنبال می شود. محرابیان 
می گوید: هوشمندسازی هم در بخش 
تولیــد، هم در بخــش توزیع و هم در 
بخش انتقــال و به خصوص در حوزه 
مشــترکان و مصرف کنندگان اعمال 
می شــود. محصولات معرفی شــده 
در نمایشــگاه هرکدام کارکردی دارد 
کــه در بخش های مختلف اســتفاده 

می شــود. برای سال ۱۴۰۲ همکاران ما 
برنامه ای تدوین کردند در چهارچوب 
۱۴۰ برنامه سیاســت گذاری و اقدامی 
که بخشــی از این اقدامات در مدیریت 
مصرف پروژه هایی را تعریف کرده که 
بخش قابل توجهی از این پروژها باید 
در روزها و ماه های آتی آغاز شــود که 
به دوران اوج مصرف سال آینده برسیم.
وزیر نیــرو ادامه داد: سیاســت 
گذاری کردیم در ســال آینده ۱۰ هزار 
مــگاوات مدیریت مصرف در صنعت 
برق کشــور حاکم شــود. امســال در 
اوج مصــرف حدود ۷۰ هزار مگاوات 
مصرف داشــتیم طبیعتاً در سال ۱۴۰۲ 
باید بپیشبینی رشد را داشته باشیم، اما ۱۰ 
هزارمگاوات در چهارچوب مدیریت 
مصرف و به بخشــی هم باید در زمینه 
مدیریت مصرف برسیم.محرابیان ضمن 
اشاره به فاز اول هوشمندسازی در مورد 
افق پروژه هوشمندسازی برق تا پایان 
دولت گفت: هم در رؤیت پذیری و هم 

در کنترل پذیری در مشترکین صنعتی 
تقریباً به طول کامل این کار انجام شده 
اســت. در بخش چاه های کشاورزی و 
مصــارف عمومی مثل تجاری و اداری 
این سیاست را ادامه می دهیم و در کنار 
ایــن بخش ها امســال عملیات نصب 
کنتورهای هوشمند مشترکین پرمصرف 
خانگــی هم آغاز می شــود. با مصوبه 
مجلس کــه در روزهای آتی وضعیت 
آن مشخص می شود، نصب کنتورهای 
هوشــمند برای بخش خانگی هم در 
تکلیف های مــا خواهد بود و با نصب 
کنتورها ظرفیت خوبی برای مدیریت 

مصرف فراهم می شود.

وزیر نیرو خبر داد؛

مبادله برق بین ایران و ترکیه از سر گرفته شد

تقویت بخش های دریایی کشور در برنامه هفتم
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